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A vezető húsipari cég felfüggeszti szereplését az USA exportlistáján 

A Pick bojkottálja Amerikát 

Nemcsak a nevében, az illatában is az íze Fotó: Karnok Csaba 

portlistán. Ennek az az oka, hogy 
eddig mindössze évi 50-100 ton-
nányi szalámit szállítottak, ami 
elenyésző mennyiségnek számít 

a Pick értékesítésében, s gond 
nélkül eladható más piacokon. 
Ez azonban csak az egyik indok -
fogalmazott Kovács Károly - , a 

Kevesebb támogatás marad az önkormányzatoknál 

Az állam közvetve máris 
megadóztatja az uniót 
A magyar állam közvetve máris „adóztatja" Eu-
rópát: önkormányzataink január óta már nem 
igényelhetik vissza a beruházásaikhoz érkező 
támogatások után befizetett áfát. Ez vonatkozik 
az uniótól kapott pénzre is. A megyei önkor-
mányzat arra kérte a Pénzügyminisztériumot, 
változtasson a jogszabályon. A parlament költ-
ségvetési bizottságának makói tagja szerint van 
esély a módosításra. 

Eddig úgy volt, hogy ha egy önkormányzat támoga-
tást kapott a beruházásához, az erre jutó áfát is 
visszaigényelhette. A január elseje óta érvényben 
lévő áfatörvény azonban ezt nem teszi lehetővé: a 
saját erőre eső áfát visszaigényelheti, a megkapott 
támogatás után befizetettet azonban nem, az új 
jogszabály ezt nem ismeri el költségnek. Ez az uni-
ós pályázatokon nyert pénzre is vonatkozik, ami 
egyrészt azt jelenti, hogy az önkormányzatok keve-
sebb támogatást használhatnak fel, másrészt azt, 
hogy a magyar állam máris adóztatja az uniót. Hi-
szen az önkormányzatoknak megítélt európai tá-
mogatás egy részét is zsebre rakja. Nógrádi Zoltán, 
Mórahalom polgármestere azt mondja, ezt a csat-
lakozó országok közül egyedül Magyarország enge-
di meg magának. A Fidesz Csongrád megyei elnöke 
a megyei közgyűlés legutóbbi ülésén azt javasolta, a 
megye éljen fölterjesztési jogával, kérje meg a Pénz-
ügyminisztériumot, hogy gondolja át ezt a szabá-

lyozást. A javaslatot támogatták a megyei képvise-
lők, a fölterjesztés elkészült, a megyei önkormány-
zat hivatala nemrég el is küldte. A probléma nem 
csak a Csongrád megyei önkormányzati vezetőket 
foglalkoztatja. Zongor Gábor, a Települési Önkor-
mányzatok Országos Szövetségének főtitkára la-
punk kérdésére elmondta, eredetileg azért kellett 
módosítani ezt az áfatörvényt, hogy megfeleljen az 
uniós normáknak. A módosítás azonban rettentő 
rosszul sikerült. A TÖOSZ hosszú ideig tárgyalt a 
minisztériummal a változtatás érdekében. Ez nem 
vezetett eredményre, ezért most eldöntötték: szak-
értőik elkészítenek egy új áfatörvény-tervezetet, és 
elfogadtatása érdekében minél több országgyűlési 
képviselőt szeretnének megnyerni. 

- Arra biztosan van esély, hogy az uniós támoga-
tások vonatkozásában ez a jogszabály megváltoz-
zon - felelte kérdésünkre Gazdag János makói or-
szággyűlési képviselő, a költségvetési és pénzügyi 
bizottság tagja. Gazdag azt mondja, a jogszabály 
valóban nem sikerült, nem is a jogalkotók szándé-
kát tükrözi. 

- Ez az áfatörvény eddig mintegy tizenötmillió 
forintot húzott ki a mórahalmi önkormányzat zse-
béből - mondta Nógrádi Zoltán. - Ráadásul vissza-
menőleges hatállyal is alkalmazták, és így mintegy 
ötszáznegyvenmillió forintot rakott el az állam, 
megrövidítve a beruházó helyhatóságokat. 

B. A. 

Modellezik 
a térségi kutatásokat 

ígéretes a gyógyszerészeknek küldött Kökény-Draskovics-levél 

Elmarad a demonstráció 

Félútpályás 
kurázsi 

Ja, kérem, van az úgy, hogy egyszer csak elszakad a cérna. Vagy 
mondjam azt: megtelik a lélek annyi sérelemmel, hogy azon ká-
romkodás, tányérnak földhöz csapkodása, de még falnak folya-
matos rugdosása sem könnyít. Van, akinél a teljes kiboruláshoz 
hivatalnak packázása szükségeltetik, másnak az éveken át hat-
hangfalas bőmböltetéssel kínzó szomszéd kaján vigyora kell ah-
hoz, hogy harcba lendüljön igazáért. 

A helyi híreket böngészve mostanság kocsit romboló kátyú, a 
Holt-Tiszába engedett szennyező víz hergelte fel szűkebb pátri-
ánkban annyira a károsultakat, hogy föllobbanjon bennük az elé-
gedetlenség lángja. És addig hergelődjék az idegük, hogy kártéríté-
ses perrel, félpályás útlezárással mutassák meg: dehogy hah ki a 
magyarból a civil kurázsi. 

Pedig évtizedeken át azt hihettük, ebben az országban már csu-
pán olyan polgárok élnek, akik -hanem is rezzenéstelen arccal -, 
eltűrik, hogy mindig ók ácsorogjanak a sor végén. S ha valami 
nem tetszik, hát legfeljebb fenéken billenthetik a szódás lovát. 
Aztán a rendszerváltást követően mind gyakrabban fészkelődik 
az öntudat, ha érezzük, olyan játék részesei vagyunk, amelyben a 
hatalom vagy nem törődik gondunkkal, vagy még tetézi is azt. 

Ki-ki saját nézetei alapján ítélhet, helyes-e, hogy a magyar gaz-
dák néha napján traktoros felvonulással követelik vélt, vagy valós 
sérelmeik orvoslását. Ám a tényen ez mit sem változtat - ama bi-
zonyos magyar gazda már nem fél, mert nem kell félnie attól, 
hogy útlezárás véleménye miatt ki tudja milyen hátrányok érhe-
tik. Azon is sokan hajba kaptak nemrégiben, vajon az M5-ös au-
tópálya mielőbbi matricásítása és továbbépítése miatt meghirde-
tett demonstrációk segítették, netán rontották-e a kormány tár-
gyalási pozícióit. 

De aligha lehet kétséges, hogy a sokéves sérelem megoldásában 
illetékeseket gyorsabb, elszántabb döntésre ösztökélte az, hogy a 
sztráda térségében élők már nem csak öklüket rázták, ha szóba 
kerültek a falvakon, városokon átdübörgő kamionok, meg az 
arany árában mért útdíj. Ha kellett aprópénzzel, ha jobbnak lát-
ták, hát útlezárással jelezték: ők is érnek annyit, mint akinek 
matricás autópálya mellett virágzik ablakában a muskátli. 

Azt persze nem merném állítani, hogy efféle civilharccal meg-
nyerhető valamennyi háborúskodás, a nagy ijedelemtől azonnal 
foltoznak minden kátyút, bilincsbe verik az összes környezet-
szennyezőt. Csak éppen a jobbítás, a gyorsabb, a polgárra figyelő 
változtatás esélye nőhet meg. így aztán egyszer talán még azt is 
elhisszük: olyan országban élünk immár, ahol győzelmünk remé-
nyében, nem pedig az esélytelenek nyugalmával léphetünk so-
rompók közé igazunkért. 

Szájer a magyar 
érdekről - Makón 

Az Amerikai Egyesült Államok 
január közepén felfüggesztette 
a magyar hús, vele együtt a Pick' 
szalámi importját. Kovács Ká-
roly, a Pick Szeged Rt. vezér-
igazgatója tegnap elmondta: a 
jövőben nem is kívánnak sza-
lámit szállítani az USA-ba. 

A Pick szalámi exportját is érin-
tette az USA azon döntése, mely 
szerint január 13. óta nem enged 
be az Államok területére Magyar-
országról származó húst, húské-
szítményt. A lépésre egy évente 
ismétlődő, átfogó állat-egészség-
ügyi és élelmiszer-higiéniai ellen-
őrzést követően került sor, ame-
lyet az amerikaiak tavaly október 
végén és november elején tartot-
tak hét hazai húsipari cégnél. 

Ekkor több vágóhidat elma-
rasztaltak a nem megfelelő élel-
miszer-higiéniai állapotok miatt, 
legvégül azonban nem egyes cé-
geket büntettek, hanem a teljes 
magyar, USA-ba irányuló expor-
tot leállították. Kovács Károly, a 
Pick Szeged Rt. vezérigazgatója 
lapunk kérdésére válaszolva el-
mondta: a Picknél a szemlén 
nem találtak hiányosságokat a 
szakemberek. A legnagyobb ha-
zai húsipari cég sérelmezte az 
amerikaiak eljárását. 

Ezekben a napokban az USA 
állat-egészségügyi és élelmi-
szer-higiéniai szakemberei újra 
ellenőrzik az exportálni kívánó 
húsfeldolgozókat. A Pickhez 
azonban nem jönnek - mondta 
Kovács Károly, mivel az igazgató-
ság úgy döntött, felfüggesztik 
szereplésüket az amerikai ex-

Nem írták 
alá 
a kódexet 
Nem volt eredményes az a négy-
párti egyeztetés, amelyet tegnap 
folytattak az SZDSZ szegedi szer-
vezete által kidolgozott EP-válasz-
tási etikai kódexről. így a négy 
parlamenti párt szegedi képvise-
lője bár üdvözölte a szabad de-
mokrata kezdeményezést, még-
sem írta alá a dokumentumot. 
Balogh László, az MDF képviselő-
je kifogásolta, hogy a kódexben 
szerepel: a kampány során nem 
lehet a jelöltet korábban elma-
rasztaló bírói döntésre utalni. Rá-
kos Tibor (Fidesz-MPSZ), Kozma 
József (MSZP), Nagy Sándor 
(SZDSZ) és Balogh László meg-
egyezett abban, hogy a kért módo-
sításokat átvezetik, és egy újabb 
egyeztetés után várhatóan már a 
jövő héten aláírják az etikai kóde-
xet, amely mindannyiuk szerint 
országosan is iránymutató lehet. 

Virágok 
vására 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

Cserepes és vágott virágok, vala-
mint díszcserjék, facsemeték kö-
zül válogathatnak azok, akik fel-
keresik a hét végén Szegeden, a 
röszkei úti nagybani virágpiacon 
tegnap megnyílt kiállítást. A 
csarnokban és a szabadtéren ösz-
szesen ötvenkét kiállító terméke-
it csodálhatják meg a látogatók. 
Nem csupán a megyéből, hanem 
Szombathelyről, Budapestről és 
Kecskemétről is jöttek kertészek. 
A nézelődők elsősorban a csere-
pes növényeket keresik, mert 
ezeket otthon ki is tudják ültetni 
a kertjükbe. Igazi különlegességet 
is találhatunk a kiállításon: az 
úgynevezett levegő növények föld 
helyett egy száraz fakérgen élnek. 

A közel háromszáz növényfaj-
ta mellett programokkal is vár-
ják a közönséget. A színpadon 
egymást váltják a fellépők vasár-
nap este 6 óráig. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Közösen épít többfunkciós intéz-
ményt Mórahalmon a város ön-
kormányzata és a Szegedi Tudo-
mányegyetem (SZTE). Az élel-
miszer-gazdasági és informatikai 
innovációs központnak az lesz a 
feladata, hogy az SZTE térség- és 
vidékfejlesztési kutatásait a ho-
mokháti kistérség gazdasági és 
társadalmi életében modellezze. 

Tegnap a megállapodás ünne-
pélyes aláírásakor Nógrádi Zol-
tán, Mórahalom polgármestere 
elmondta, a beruházás Phare-pá-
lyázat keretén belül valósul meg, 

teljes költségvetése megközelíti a 
200 millió forintot. Ehhez a 34 
millió forintos saját erőt fele-fele 
arányban biztosította a város és 
az egyetem. 

A létesítmény a tervek szerint 
egyszerre lesz élelmiszer-gazda-
sági és informatikai innovációs 
központ. A beruházás előrelátha-
tólag idén szeptemberben elkez-
dődik, s a létesítmény már 2005 
februárjára elkészülhet. Szabó 
Gábor, az SZTE rektora hozzá-
tette, a mórahalmi központ az 
egyik legnagyobb felnőttképzési 
bázisa lesz a Szegedi Tüdomány-
egyetemnek. 

FELÚJÍTJÁK 
A KLÍMATORNYOT 

mm A Pick Szeged Rt. Szabadkai 
• * úti központi üzemében meg-

tartott tegnapi sajtótájékozta-
tón és üzembejáráson a 
2004-es tervezett beruházá-
sokkal kapcsolatban elhang-
zott: folytatják a szalámi klí-
matorony felújítását, amely 
410 millió forintba kerül. A 
Maros utcában a hűtésrend-
szert korszerűsítik 450 millió-
ért. A legnagyobb falat a cso-
magolás- és szeletelés-tech-
nikai fejlesztés, amely mint-
egy 850 millió forintot emészt 
fel. A Picknél Szegeden ma 
2220-an dolgoznak, létszám-
bővítésben egyelőre nem gon-
dolkodnak. A Szegedi Paprika 
Rt. nagy jövő elé néz, a cégnél 
a Pick csoport „készétel-diví-
zióját" hozzák majd létre. 

másik az a diszkrimináció, ame-
lyet Magyarországgal, a Pickkel 
szemben alkalmaztak, holott a 
cég minden feltételnek megfe-
lelt. Az amerikai exporton ráadá-
sul a Picknek nyeresége sem volt, 
s csak az, hogy az amerikai köve-
telményeknek megfeleljenek, 50 
millió forintos költséggel járt. 

A vezérigazgató hozzátette: tu-
domása szerint mindössze a pá-
pai és a kapuvári húsüzem kíván 
szerepelni az exportlistán, ezt a 
két céget a napokban auditálják. 

F. K. 

Elmarad a gyógyszerészek má-
ra tervezett demonstrációja, 
ugyanis esélyt látnak arra, hogy 
hosszú távú megállapodás szü-
lethessen a kormánnyal. A pa-
tikusok azért vonultak volna ut-
cára, mert véleményük szerint 
egyre rosszabb intézkedések 
születtek az utóbbi időben. 

Mára terveztek demonstrációt a 
gyógyszerészek a fővárosban. A 
Magyar Gyógyszerész Kamara 
csütörtöki elnökségi ülésére 
azonban az Egészségügyi, Szociá-
lis és Családügyi Minisztérium 
és a Pénzügyminisztérium kép-
viselői személyesen vitték el azt 

BÁTYI 

Az Európai Unió magyar kép-
viselőinek komolyan ki kell áll-
niuk a magyar érdekek mellett, 
helyettük ezt senki sem teszi 
majd meg - mondta makói fó-
rumán Szájer József frakcióve-
zető-helyettes (képünkön), aki 
a második helyen áll a Fi-
desz-MPSZ választási listáján. 

Az uniós érdekképviseletben nagy 
tapasztalatokkal rendelkező politi-
kus úgy fogalmazott: bár vannak, 
akik úgy hiszik, most elegendő a 
Moszkva feliratú táblát Brüsszelre 
cserélni, és onnan várni az ukázo-
kat, valójában az európai közösség 
szabad nemzetek összefogása, 
amelyben mindenkinek meg kell 
küzdenie az érdekeiért. Az Európai 
Unió nem gyógyír minden gon-
dunkra, csupán lehetőség. Raj-
tunk múlik, hogyan használjuk ki. 
Szájer József úgy gondolja, a Fi-
desz-MPSZ jelöltjeire azért érde-
mes azoknak is szavazni, akik 
esetleg nem jobboldali szimpati-
zánsok, mert listájukra felkészült 

a levelet, amelyet Kökény Mihály 
egészségügyi és Draskovics Tibor 
pénzügyminiszter írt alá. Ebben 
tárgyalásokra tettek javaslatot a 
hosszú távú megállapodás érde-
kében, valamint jelezték, hogy 
az úgynevezett salátatörvényt a 
gyógyszerészek által kért formá-
ban, módosítva terjesztik be az 
április 19-i végszavazáson. 
Mindezek miatt a kamara úgy 
határozott, felfüggeszti a de-
monstrációt. 

A gyógyszerészek azért vonul-
tak volna utcára, mert attól tar-
tottak, a parlament elfogadja azt 
a javaslatot, amely megszüntetné 
a társadalombiztosító által nem 

szakembere-
ket válogat-
tak, akik ké-
pesek lesznek 
határozottan 
képviselni ha-
zánkat a kö-
zös parla-
mentben. 

A kérdésre, hogy mit szól a szo-
cialisták kampányszervező ren-
dezvénye körül kirobbant bot-
rányhoz, Szájer József elmondta: 
nem lepődött meg, hiszen az 
MSZP esetében semmi rendkí-
vüli nincs abban, hogy miközben 
árokbetemetésről és összefogás-
ról szónokolnak, valójában övön 
aluli ütéseket is megengedő kam-
pányra készülnek. Ez különösen 
azért szomorú, mert véleménye 
szerint jó lenne, ha legalább az 
uniós választási kampány euró-
pai szellemben, a törvényesség 
jegyében zajlana. Azt reméli, a 
legnagyobb kormánypárt straté-
gái visszavonulót fognak fújni. 

SZ. I. M. 

támogatott gyógyszerek egységes 
árát. Ebbe tönkrementek volna a 
kispatikák, mert - a gyógyszeré-
szek véleménye szerint - min-
denki ott vette volna meg a 
gyógyszert, ahol a legolcsóbb. 

Kökény Mihály szakminiszter 
egyébként más, szintén a gyógy-
szerellátás liberalizálása felé mu-
tató intézkedést is előrevetített a 
kamarának küldött korábbi leve-
lében. Ezek között szerepel példá-
ul, hogy engedélyezni kellene bi-
zonyos recept nélkül kapható ké-
szítmények gyógyszertáron kívüli 
árusítását. Ez ellen tiltakoznak a 
patikusok. 

TÍMÁR KRISZTA 


